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Előkészületek a munkaidő csökkentésére 
\ 

Több szegedi vállalat 
már Januárban rövidíti 
a dolgozók munkaidejét 

Minden munkás t ér intő időt. Továbbá a Magyar Ká- kell, de ugyanígy a dolgozók 
és érdeklő kérdéseket t á r - belművek szegedi gyára, az jövedelmének is. 
gyalt csütörtöki ülésén a EMERGÉ gumigyár, a BMG A z i rányelvekben a mun-
Szakszervezetek Csongrád makói gyára, a Hódmezővá- ka idő-rendszer kialakításá-
megyei Tanácsának elnök- sárhelyi Fémfeldolgozó Vál- Val kapcsolatban a vállala-

•sége. Egyik ilyen téma a lalat, a Tisza Bútor ipar i tok kol lekt ívájának tíönté-
munkaidő csökkentés élőké- Vállalat, amely a sá toral ja- Eére apellálnak. A napi 7 
születeinek helyzete volt. újhelyi gyárát jelölte ki t a - óra 20 perces vagy a kéthe-
Köztudott, hogy az MSZMP pasztalatok gyűjtésére, Ha- tenkénti szabadszombatos 

sonlóan készen ál lnak a sze- munkaidőt a vállalatok sa-
gedi Xl-es Autójaví tó Vál- játos körülményei határoz , 
lalatnál és a Minőségi Cipő- ha t j ák meg. 
gyár szegedi gyárában ar ra , 
hogy a következő esztendő összegezve azt állapította 
első napja iban már csök- rneg az SZMT elnöksége, 
kentet t munkaidővel dolgoz- hogy a szegedi és a Csong-
zanak. rád megyei vállalatok több-

Több vál lalat úgy tervezi, sege gondosan tanul má-
hogy 1968. második, vagy nyozta a munkaidő csökken. 
harmadik felében vezeti be tésének lehetőségeit, egyré-
a 44 órás munkahete t . Pél - szük Pedig már is konkrét 
dául az újszegedi szövőgyár, tervekkel rendelkezik arra, 
a Rostipari Vállalat szegvári, hogy mielőbb bevezesse a 
dunaföldvár i és miklóspusz- 44 órás munkahete t . 
tai üzemei, a Szegedi Kon-
zervgyár, a Szegedi Papr ika-
feldolgozó Vállalat , a DÉ-
MÁSZ és a Magyar Állami 
Pincegazdaság Csongrád me-
gyei üzeme. 

Az állami helyi iparra vo-
natkozóan az SZMT elnök-
ségének és a tanácsok vég-

Három nap alatt 23 repiilogepet 
vesztenek az amerikaiak Hanoi lelett 

Üjabb súlyos légitámadás — Novemberben ismét összeül 
a Russeli-féle nemzetközi bíróság 

Az amerikai légierők csü- Ü j a b b sérülést szenvedett bűntényeket kivizsgáló Rus-
törtökön ú j a b b nagyméretű az augusztusban bombázott sell-féle nemzetközi bíróság 
támadás t indítottak a VDK Longbien-híd is, amely a november 20-án Koppenhá-
fővárosa. Hanoi ellen. A Vörös-folyó két pa r t j án el- gától 50 kilométernyire fek-
csütörtöki ú j a b b súlyos lé- terülő városrészeket köt iösz- vő Roskilde városában ú j -
gi támadás a lkalmával az sze. ból összeül. A bizottság tit-
amerikaiak ismét tíz repülő- A Nhan Ban azt í r j a ve- kórságának közleménye sze-
géppel fizettek Hanoiért. Ez- zércikkében, hogy a techni- r in t az elnöki tisztséget 
zel a VDK fővárosa ellen ka több ú jdonságának fel- Jean-Paul Sar t re f rancia f i lo . 
három nappal ezelőtt indí- használásával és a harci t ak- zófus és író tölti be. A bí-
tott támadássorozatuk vesz- t ika tökéletesítésével a ka- róság tagjai között lesz Vla-
teséglistájára 23 gép került , tonák ú j fejezetet nyitottak d j m i r Dedijer jugoszláv j<r 

A három csütörtöki tárna- H , 3 ™ védelmének történe- g á s z & C a r m i c h a e l a z a m e _ 

a á H J ^ a S S S é f í S S A^1*amerikai csapatok ál r ikai négerek egyik veze-
sebb tó p a r t j á n épült vi l la- Vietnamban elkövetett tő je i a 
mos erőmű volt. A bombák 
csak jelentéktelen ká r t t e t - | 
tek az erőműben, viszont \ _ _ _ ft n e . , w n . 
ú j abb lakóházakat rombol- | r t U U H t f l b U . 
tak 

IX. kongresszusa — többek 
között — határozatot ho-
zott a munkaidő csökkenté-
sére. „Vállalatonként, üze-
menként az eddigi tel jesí t-
ményt és munkabér t bizto-
sítva 1968. évtől kezdődően 
1970 végéig fokozatosan az 
összes ipari dolgozók mun-
kaidejét heti 44 órára kell 
csökkenteni" — rögzítette a 
a kongresszusi határozat 
szövege. 

A gyakorlati 
megvalósítás 

Szegeden és Csongrád me-
gyében a munkaidő csök-
kentése már a pá r t - és kor-
mányhatározatok megjelené-
se előtt is elkezdődött. A _ 
text i l iparban megszüntet ték reha j tó bizottságainak i r ány . 
a szombat éjszakai műsza- elveket kellett kidolgozni a 
kot, másrészt a korábbi ha - munkaidő csökkentésre, 
tározatok a lap ján 7 órára Ezek az irányelvek elkészül-
csökkentet ték az egészségre tek. A helyiipari vállalatok-
á r t a lmas munkahelyeken a nál ls fe lmér ték a lehetősé-
munkaidőt . A dolgozók á l ta - geket és néhány vál lalat 
Iában szóvá tet ték a szom- készen áll a munkaidő 
ba t éjjeli műszak megszün- csökkentésére. így a Ta la j -
tetését a szakszervezeti tag- erőgazdálkodási Vá l l a l a t a 
gyűléseken, termelési tanács- Szegedi Ecsete és Seprűgyár 
kozásokon, de a szombat é j - rögzítette elképzeléseit. A 
jeli műszak megszüntetésé- helyiipari vállalatok többsé-
sének több akadálya is volt, ge azonban, — a lakossági 
illetve van ma is: az á l lán- szolgáltatások miat t is —, a 
dóan növekvő lakossági igé- jövő évben még n e m t u d j a 
nyek és az üzemen belüli bevezetni a 44 órás munka -
feltételek hiánya. hetet, hanem csak az azt 

Ettől függetlenül néhány követő esztendőkben, amikor 
üzemben ta lál tak a r ra mó- minden feltételt biztosítani 
dot, és lehetőséget, hogy fel- képesek. 
tá rva a belső tar ta lékokat , Más a helyzet a közieke-
műszaki és szervezési vál - dési vál lalatoknál : nincs 
toztatásokkal el töröl jék a még semmiféle elképzelésük 
szombat éjjeli műszakot. a gazdasági vezetőknek. Ügy 
így s ikerül t például meg- vélik, hogy a munkaerő hiá-
oldani a kábelgyár iaknak a nya miat t kevés reményük 
szombat éjjeles műszak el- van még ar ra is, hogy a heti 
hagyását . 48 órás munkahe te t megva-

A kongresszusi határoza- lósítsák. Például a 10-es 
tot a dolgozók mindenüt t AKÖV-nél ál landóan kevés 
nagy megelégedéssel és a rakodómunkás, a Szegedi 
örömmel fogadták. A veze- Villamosvasút Vállalatnál 
tők is helyeselték az i rány- pedig kevés a kalauz és a 
elveket és egyetértet tek ez- kocsivezető, 
zel a szociális törekvéssel. Hasonló a helyzet a tanácsi 
Amikor azonban a gvakor- építőipari vál lalatoknál is. 
lati megvalósítás szakaszá- Sem a szegedi, sem a Csong-
ba léptünk, s a vál lalatok rád megyei tanácsi énítő-
gazdasági vezetőinek a meg- ipar nem t u d j a 1968-ban 
valósítás konkrét előkészü- csökkenteni a munkaidőt , 
leteit kellene kidolgozni. Más problémák vannak 
nem is egy helyen megtör- néhány nagy szegedi és m e . 
panás tapasztalható. gyei ipartelepen, amely nem 

önálló. hanem valamely 
nagyváltalat gyáregysége-
ként működik. Általános ta-
pasztalat, hogy a nagyválla-
latok igazgatói, gazdasági 
vezetői nem tá jékozta t ták 

Az SZMT közgazdasági szegedi, vagy megvei gyár. 
bizottsága 22 vállalatnál, i l- egységeiket a munkaidő 
letve gyáregységnél gyűj töt t csökkentéssel kapcsolatos ei-
tapasztalatokat a munkaidő képzeléseikről, * 
csökkentésének előkészülete-
iről. Megállapították, hogy 
néhány vál la latnál oly-
annyira készen ál lnak a - - „ . j - x 
részletep tervekkel, hogy S Z c i / n t 
1968. j anuár elsején már 
bevezethetőnek t a r t j ák a 44 A Szeged városi tanács és 
órás munkahetet . A -nagyobb az SZMT elnökségének 
vállalatok közül említést é r - irányelvei igen konkrét t a -
demel a Kenderfonó és Szö- nácsokat ta r ta lmaznak a he-
vőipari Vállalat, amely lyiipari vállalatok részére a 
gyáregységei közül kísérlet- munkaidő csökkentésével 
képpen a szegedi ju tagyára t kapcsolatban. Kimondja pél-
jelölte ki a 44 órás m u n k a - dául azt az ál talános elvet, 
hét megvalósítására. hogy sem a termelésnek, 

Ugyanilyen fokon áll a sem a dolgozók keresetének 
Szegedi Ruhagyár, amely nem szabad csökkennie, sőt 
minden üzemrészében egy- a termelékenységnek ezután 
időben csökkenti a munka - is fokozatosan növekednie 

le a közelében. Több 
ház összeomlott a Quan 
Than utcában, a magyar 
nagykövetség kereskedelmi 
kirendeltségének szomszéd-
ságában. A kirendeltség né-
hány órá t á t megközelíthe-
tetlen volt, mer t az oda ve-
zető u ta t a tűzoltók lezár-
ták. Az épület kisebb káro-
kat szenvedett, magyar á l -
lampolgárok azonban nem 
sérültek meg. 

Négy utcát szántottak vé-
gig golyósbombákkal. Ezek a 
bombák nem képesek lerom-
bolni az épületeket : az a 
rendeltetésük, hogy a rob-
banáskor szétlövelő ezernyi 
apró golyóikkal emberekben 
tegyenek kárt . 

Izrael a kSz@I-he!eti 
agresszió forrása 

A Biztonsági Tanács kompromisszumos 
határozata a tűzszünet betartására 

A Biztonsági Tanács szer- met a tűzszüneti megállapo-
dán a késő esti ó rákban 
egyhangúlag határozatot fo-
gadott el a Szuezi-csatorna 
térségében kialakult veszé-
lyes helyzet kérdésében. A 
határozat elítéli a tűzszüne-
ti megállapodás megsértését, 
sajnálkozását fejezi ki az 
ebből eredő anyagi károkkal 

dás betar tásának .szükséges-
ségére, végül pedig felszó-
l í t ja az érdekelt feleket, 
szüntessenek be mindenfa j ta 
katonai akciót. 

Az elfogadott határozat 
kompromisszumos jellegű. 
Mint Fedorenko szovjet de-
legátus beszédében hangoz-

Tapasztalatok, 
tervek 

terveikről. 

A körülmények 

Kidolgozzák a Csongrád megyei 
kórházak felújítási programját 

Ülésezett a megyei tanács 
Érdekes és tanulságos szá-

mokkal, adatokkal , tervek-
kel és gondokkal ismerked-
het tünk meg a Csongrád 
megyei tanács tegnapi ülé-
sén. A megyei lakosság 
egészségügyi el látásának fe j -
lődése volt az ülés fő na-
pirendi pontja , amiről dr. 
László Györgynek, a Csong-
rád megyei tanács egész-
ségügyi osztálya vezetőjének 
beszámolója a l ap j án tárgyal-
tak, vi tatkoztak a tanácsta-
gok. Kedvező fejlődésről 
adot t számot az egészség-
ügyi osztály, hiszen csök-
kent a csecsemőhalálozás, 
kevevsebb a tbc-s megbete-
gedés, Hódmezővásárhelyen 
és Makón gyermekorvosi 
körzeteket szerveztek, s a 
továbbiakban ugyanezt ter-
vezik Szentesre és Makóra 
is. A megye lakosságának 
egészségéért 423 orvos, 174 
gyógyszerész, s több min t 
3500 más beosztású egész-
ségügyi dolgozó munkálko-
dik. Már 111 az orvosi kör-
zetek száma. Csongrád me-
gyében 66 kórházi ágy ju t 
tízezer lakosra, s a közsé-
gek 50 százalékában már 
sikerült megszervezni a fog-
orvosi ellátást. 

Ismét elhangzott a tanács-
ülésen, hogy nemcsak a sze-
gedi, hanem a szentesi, a 
makói és a csongrádi rende-

lőintézetek is túlzsúfoltak, s 
állást foglalt a tanács a sze-
gedi járási rendelőintézet 
égető szükségessége és sür-
gőssége mellett is. Súlyosbít-
ja a gondot, hogy Csongrád 
megye kórházi hálózata is 
elöregedett. Kórházaink na-
gyobbrészt a század elején 
épültek, s fe lú j í tásuk rend-
kívül időszerű. Jelenlegi ál-
lapotukban a jövő egészség-
ügyi követelményeinek nem 
felelnének meg. Éppen ezér t 
határoztak úgy a tanácsta-
gok, hogy új rendelőintéze-
tek építése után a kórházak 
folyamatos rekonstrukciója 
a legfontosabb feladat. A 
terveket a megnövekedett 
követelmények f igyelembe-
vételével ú j r a megvizsgál-
ják és elkészítik a megyei 
kórházak korszerűsítési prog-
ramját, összhangban az 
anyagi lehetőségekkel. A 
minőségi fejlesztéshez azon-
ban elsősorban az adot tsá-
gok jobb kihasználására kell 
törekedni, ésszerű szervezés-
sel. Döntött a tanács abban 
is, hogy a községekkel tör-
ténő megegyezés a lap ján 
fogorvosi körzeteket alakíta-
nak ki, oly módon, hogy 
egy-egy körzethez 5—6 ezer 
lakos tartozzon. Közös erő-
feszítéseket tesznek a köz-
ségekkel a fogorvosok lete-
lepedése, az ehhez szükséges 

és emberi áldozatokkal kap- tat ta , a szovjet küldöttség 
csolatban, fe lhívja a figyel- azért szavazott a határozat 

mellett , mer t figyelembe 
vet te a Biztonsági Tanács 
tagja inak az egyhangúságra 
való törekvését. Kijelentette, 
hogy az elfogadott dokumen-
tum teljesen nyilvánvalóan 
Izrael ellen irányul, amely 
szembeszegül a Biztonsági 
Tanács korábban hozott ha -
tározataival és a közel-kele-
ti agressziós lépések egyet-
len forrása. Fedorenko fel-
hívta a tanács figyelmét a r -
ra, hogy a Közel-Keleten 
mindaddig nem lehet vissza-
állítani a tartós békét, amíg 
Izrael megszállva t a r t j a az 
a rab országok területének 
egy részét. 

Szíria, az USA képviselő-
jének és U Thant ENSZ-fő-
t i tkár felszólalása után Cu-
ruoka, a tanács elnöke meg-
határozat lan időre elnapolta 
a tanács munká já t , hangoz-
tatva, hogy a következő 
ülést a delegációk k'özötti 
konzultációk után hívják 

feltételek megteremtése ér-
dekében. 

Ki tűnt a főorvosi beszá-
molóból, hogy Csongrád me-
gyében rendkívül magas a 
gyógyszerfogyasztás, és az 
emelkedés igen meredek. 
1960-ban a megyei lakosság 
— Szeged adatai nélkül! — 
60 millió for int értékű 
gyógyszert használt, 1966-
ban pedig majdnem ennek 
kétszeresét: 111 millió fo-
rint értékű orvosságot, nem 
számítva a kórházakban al-
kalmazott gyógyszereket, 
melyeknek ér téke megha-
ladta a 12 millió forintot. A 
gyógyszerfogyasztás növeke-
désének mér téke nem a rá -
nyos a megye terüle tén: a 
mezőgazdasági lakosságnál 
két és félszeres az emel-
kedés az utóbbi ha t eszten-
dőben. 

Sokoldalú vi ta bontakozott 
ki a tanácsülésen az orvo-
si etikáról. A vita nem kor-
látozódott a honorálás „szo-
kására", ér in te t te a kórhá-
zi, klinikai elhelyezést, s 
még a betegekkel való fdg-
•lalkozást is. De szóba ke-
rü l t a betegektől e lvárható 
helyes magatar tás is. Álla-
munk ugyanis minden anya -
gi ellenszolgáltatás nélkül 
nyú j t j a a gyógykezelést, 
azér t a betegek senkinek 
sem tar toznak személyes 
anyagi „hálával". 

Oktatási kérdésekről tárgyalt 
a ISI. kerületi tanács 

Tegnap délelőtt ülést t a r -
tott a szegedi III. kerületi 
tanács az alsóvárosi pár t -
szervezet Rákóczi utcai he-
lyiségében. Vincze Antalnak, 
a III. kerületi tanács vb el-
nökének üdvözlő és meg-

Az előterjesztésben hang- dr. Király Dezső, Majzik 
súlyt kapott, hogy a III. ke-
rületben jelenleg 2834 diák 
tanítását 146 nevelő végzi. 
A kerület valamennyi isko-
l á j a rendelkezik napközi 
ot thonnal , amelynek ellátá-

nyitó szavai után a tanács- sában 539 tanuló részesül, 
ülés Szécsi Imre elnökleté- Az iskolák épületének álla-

István. Rózsa István, Mar-
kos Károly, Ördög Mátyás, 
Bartha József, Gyuris Ist-
ván, Barna Ferenc, László 
András, Répák J ános ta -
nácstagok. 

A tanácskozás második fe-
lében bejelentésekre, inter-

vel megtárgyalta Felhő Jó- ga általában jó, de több is- pellációkra kerül t sor. Köz-
zsefnek, a művelődésügyi 
állandó bizottság elnökének 
előterjesztése a lap ján az 
1967/68-as oktatási évvel 
összefüggő problémákat, a 
III. kerületi oktatási intéz-
mények anyagi és dologi e l -
látásává! kapcsolatos teen-
dőit. 

kola küszködik helyhiány-
nyal. Szükséges, hogy az is-
kolákat megfelelő szemlélte-
tőeszközökkel lássák el a 
korszerűbb oktatás érdeké-
ben. 

érdekű bejelentést tett Bor-
ka László, dr. Király Dezső, 
Nyitrai Antal, Kurunczi 
István, Bartha József, Maj-
zik István, Finta Kálmán. 

A tanácsülés Vincze An-
A vitában sorrendben fel- tal válaszával és Szécsi I m -

szólaltak: Nyitrai Antal, Fa- r e zárszavával fejezte be 
rágó János, Teleki Ferenc; m u n k á j á t 

Kádár János 
fogadia 

a Le Monde 
főszerkesztőjét 
Kádár János, a Magyar 

Szocialista Munkáspár t Köz-
ponti Bizottságának első tit-
kára csütörtökön fogadta 
Hubert Beuveméry-1, a Le 
Monde című f rancia lap 
igazgató főszerkesztőjét A 
találkozásnál jelen volt 
Darvast István, az MSZMP 
Központi Bizottságának 
megbízott osztályvezetője és 
Bíró Gerd. a Külügyminisz-
tér ium főosztályvezető-he-
lyettese. (MTI) 

Hazsutazot! a? NDK 
pártmunkás-
küldöttsége 

Csütörtökön hazautazott a 
Német Szocialista Egység-
pár t Központi Bizottságának 

pár tmunkás-küldöt tsége 
amely a Magyar Szocialista 
Munkáspár t Központi Bi-
zottsága meghívására dr. 
Brúnó Wagnernek, az NSZEP 
Politikai Bizottsága agitációs 
bizottsága tag jának vezeté-
sével tartózkodott hazánk-
ban. Az NDK pár tmunkás -
küldöttség — mint jelentet-
tük — Szegedre, Csongrád 
megyébe is ellátogatott. 


